
 

 
  
Referat for Handicaprådets 5. ordinære rådsmøde den 
16. november 2023 

 

 

 Dagsorden  

1. Velkommen v. Janne Sander – kl. 18:30-18:35 

2. Besøg af socialborgmesteren – kl. 18.35-19.35 

3. Pause – kl. 19:35-19:45 

4. Orientering om brugertilfredshedsundersøgelse i Socialforvaltnin-

gen – kl. 19.45-20.25 

5. Opsamling på Handicaprådets debatarrangement den 25. oktober 

– kl. 20.25-20.35 

6. Planlægning af Handicaprådets møder 2024 – kl. 20.35-20.45 

7. Evt. – kl. 20.45-21.00 

 
1. Velkommen v. Janne Sander  

 
Dagsorden for Handicaprådets 5. ordinære møde blev godkendt uden 

bemærkninger. Der var ingen bemærkninger til referatet fra Handicap-

rådets 4. ordinære møde. 

 

2. Besøg af socialborgmesteren  

 

Janne Sander byder socialborgmester Karina Vestergård Madsen vel-

kommen og introducerede Handicaprådets ønske om at drøfte hhv. 

kvalitet på botilbud samt de varslede besparelser i Socialforvaltningen 

København.   

 

Kvalitet på botilbud  

Socialborgmesteren fortæller i forbindelse med dokumentaren om 

Lynghuset, at hændelserne på omtalte botilbud er uacceptable og der 

28. november 2023 

 

 

 

 

 

Socialpolitik og Udvikling 

Bernstorffsgade 17 

1577 København V 

 

EAN-nummer 

5798009683052 

 

Socialpolitik og Udvikling 

Socialforvaltningen 

Referat 

MØDEDATO 16. november 2023 

TID 18:30-21:00 

STED 

 

Rådhuset, stuen, udvalgsværelse 8  

MØDEDELTAGERE:  Janne Sander, Hans Jørgen Møller, Elin Johans-

son, Helle Jønch, Maria Sofie Petersen, Ole Ras-

mussen, Laura Rosenvinge og Klaus Mygind  

Fra sekretariatet: Ghazia Ashraf og Ida Tronier 

Thomasberg. 

 



 

Socialpolitik og Udvikling 2/4 

 

 

 

er derfor stort fokus på at rette op på disse forhold. Hun understreger, at 

der har været fokus på at forstå, hvordan kommunen fremadrettet kan 

opdage det hurtigere, forstå hvordan det er opstået, samt hvorledes det 

kan forebygges. Hernæst lægger hun vægt på ledelsens rolle i denne 

sammenhæng, og hvordan ledelsen fremadrettet bør være mere synlig 

(særligt i ydertimerne) og derudover gøre deres handlinger mere tyde-

lige for medarbejderne. 

  

Afsluttende var der fælles drøftelse mellem socialborgmester Karina 

Vestergård Madsen og Handicaprådet med udgangspunkt i oven-

nævnte temaer, hvor der blandt andet blev drøftet rådsmedlemmernes 

udbytte og forståelse af dokumentaren. Forperson Janne Sander forkla-

rer, hvordan hun ser dokumentaren som værende udtryk for det gene-

relle syn på mennesker med handicap i dag, og hvordan disse ikke bli-

ver set som ligeværdige mennesker. Herudover blev det drøftet, hvor-

vidt det kunne siges, at problemet opstod på grund af manglende kvali-

fikationer, ressourcer og motivation blandt medarbejderne, samt træt-

hed og stort pres på medarbejderne. Til sidst understreger socialborg-

mesteren, at vi skal huske, at der også er mange gode og velfungerende 

botilbud i Københavns kommune.  

 

Varslede besparelser i Socialforvaltning København  

Socialborgmesteren fortsatte hendes oplæg med henblik på de økono-

miske besparelser der skal foretages i Socialforvaltningen. Hertil fortæl-

ler hun, at der på seneste udvalgsmøde d. 15. november 2023 var enig-

hed om at man ikke ønsker at lukke nogle af de tilbud, som fremgår af 

socialforvaltningens sparekatalog. Den endelige beslutning vedr. be-

sparelserne forventes truffet på socialudvalgets møde den 27. novem-

ber 2023. Der er brug for en genoprettelsesplan og ikke en spareplan, 

samt en økonomisk plan. Janne Sander satte efterfølgende spørgsmåls-

tegn ved, hvorfor borgerne skal være styret af søjleopdelingen i Køben-

havns Kommune, og i den forbindelse også, hvordan det kan være, at 

det kun er Socialudvalget der træffer beslutningerne, men ikke den 

samlede Borgerrepræsentation. Herudover blev der udtrykt ærgrelse 

over, at der spares på handicapområdet, særligt på botilbudsområdet, 

hvor livskvaliteten mindskes idet aktiviteter og ekstratilbud spares væk. 

 

Forpersonen takker Socialborgmester Karina Vestergård Madsen for at 

deltage i rådsmødet.  

 

3. Orientering om brugertilfredshedsundersøgelse i Socialfor-

valtningen  
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Vicedirektør i Borgercenter Handicap Mette Boskov Vedsmand, samt 

borgercenterchef i Borgercenter Voksne Britt Bergstedt, holdt oplæg 

om brugertilfredshedsundersøgelse i Socialforvaltningen.  

 

Brugertilfredshedsundersøgelsen i Socialforvaltningen har til formål at 

inddrage og lytte til borgerne med henblik på at undersøge brugernes 

tilfredshed. Til dette forklarede Mette Boskov Vedsmand, at undersøgel-

sen løbende skal benyttes til at udvikle indsatserne på socialområdet. I 

Borgercenter Handicap er der ligeledes et fokus på borgerinddragelse, 

med det formål at forbedre og udvikle indsatser. Derudover giver soci-

altilsynets besøg også anledning til, at Borgercenter Handicap får et 

indblik i hvordan det går med de initiativer de indfører.  

Britt Bergstedt fortalte ydermere, at man i Borgercenter Voksne anven-

der begrebet borgerfeedback, samt at undersøgelserne i Borgercenter 

Voksne er tilpasset de enkelte målgrupper. 

 

I den fælles drøftelse nævnte Handicaprådets forperson bl.a. begrebet 

kommuneangst. Begrebet beskriver en frygt, som kan opstå hos bor-

gere i kontakten med kommunen – det kan fx være frygt for fratagelse af 

ydelser. Da dette fænomen netop er et af de ting som Handicaprådet 

hjælper Borgercenter Handicap med at få øje på, blev det aftalt, at Han-

dicaprådet og Borgercenter Handicap vil indgå i et endnu tættere sam-

arbejde fremover, hvor der samles op på temaer som netop kommune-

angst. De to borgercenterchefer blevet herudover rost for at være dia-

logbaseret, da dette skaber en bedre relation til borgerne.  

 

4. Opsamling på Handicaprådets debatarrangement den 25. ok-

tober  

 

Debatarrangementet, der fandt sted i festsalen på Københavns Kommu-

nes Rådhus d. 25. oktober 2023, handlede om nye måder at tale om 

handicap på. Handicaprådets forperson, Janne Sander spurgte i denne 

forbindelse indtil rådets indtryk og udbytte af arrangementet. Til dette 

svarede rådsmedlemmerne, at det var et godt og spændende arrange-

ment. Flere nævnte herudover også stemningen af opsparet protest 

imod de nuværende forhold, samt hvordan tingene blev sat på spidsen 

og således var et øjenåbnende arrangement. Herudover blev det nævnt, 

at målet for arrangementet var at synliggøre, hvad der rører sig på om-

rådet, for Københavns Kommunes politikere, hvilket rådets politikere 

kunne bekræfte. Rådsmedlemmerne fortalte ydermere, at de, på trods 

af arrangementets spændende input og gode formål, stadig sad med 

en følelse af, at der manglede nogle løsningsforslag. Hertil blev det for-

slået at afholde et oplysende arrangement på tværs af Handicaporgani-

sationer om forskellige typer af handicap. 
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5. Planlægning af Handicaprådets møder 2024  

 

Forperson Janne Sander bad rådet om at tage stilling til, hvorvidt de 

fremtidige møder kan rykkes til 17:30 fremover, i stedet for 18:30. Dette 

var der enstemmighed over, og det blev derved vedtaget. 

Herudover blev Handicaprådet bedt om at brainstorme forslag til te-

maer for Handicaprådets møder i 2024. Heriblandt var følgende for-

salg: 

- Hvad er handicap?  

- Tema ift. løsninger sammen med socialrådgivere.  

- Tilgængelighed i naturen (allerede arrangeret oplæg)  

- Sundhed og adgang til tilbud. 

- Misbrug. 

- Mere fokus på tilgængelighed, og hvordan skaber vi den politi-

ske forandring. 

- Beskæftigelse af borgere med handicap, også borgere på botil-

bud.  

- Forslag til at man går ud og besøger et steder. 

- Kulturlivet ift. teater, film mv. kunstnere med handicap.  

- Fælles indsatser og samarbejder med andre kommuner. 

 

Der blev til sidst aftalt, at yderligere forslag kan sendes til sekretariatet.  
 

6. Evt.  
 

Janne Sander fortæller om årets sidste to arrangementer. Handicap-
prisuddelingen, der finder sted d. 1. december 2023, og åbningen af 
nyt handicaptoilet d. 3. december 2023. 
 
Ingen videre bemærkninger.  

 
 

 


